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INTRODUCTION

Due to the global climate changing and new system of water distribution in Central Asia, 
necessity of reassessment of water resources in transboundary river basins are required. 
Among them is Kyzyl-Suu river basin, which borders Tajikistan and Kyrgyzstan Republics. 
However, there are no any reliable hydroposts on this river. Genetic components of water 
basin of this region, particularly portion of modern glacier and underground drainage 
water are not studied. Therefore, there was an attempt to show the possibility of usage 
of uranium-isotope method, which was well-proven in many areas for solving of such 
problems [1-5].

SITE DESCRIPTION

In September 2012 water samples for isotopic composition from 11 sampling sites of 
Kyzyl-Suu river (Fig.1) were collected on Kyrgyz part of the basin. 

The area of sources Kyzyl-Suu river basin which located in the eastern part of the Alai 
valley is fully spring origion. A significant glaciation in this part of the trans-Alai ridge 
misses.

Sampling sites 5-7 in Kyzyl-Suu river are confluences Sary-Mogol and Achik-Tash rivers. 
Sample site 6 was on the right site of Kyzyl-Suu river close to (less than 150-200 m) 
estuary of Sary-Mogol and it can be characterized by an incomplete mixing with water 
of Kyzyl-Suu river. Sary-Mogol and Achik-Tash rivers have glacial feeding , as there are 
many large glaciers in their upper reaches [1-2].

Sample sites 8-11 were collected in such large confluences, asAltyn-Dara and Kok-Suu 
rivers.

Figure 1. Scheme of sampling at Kyzyl-Suu river basin
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Table 1. Uranium isotopes in the water of the Kyzyl-Suu river basin
Sample 

site
238U, Bq/L 234U, Bq/L 234U/238U C, 10-6 g/L

234U/238U × C, 
10-6 g/L

Runoff 
portion %

1 2 3 4 5 6 7
01 0.007 ±0.001 0.012±0.001 1.7±0.2 0.56 0.90 -

02 0.017±0.002 0.046±0.003 2.7±0.1 1.37 3.70 25±15

03 0.010±0.001 0.017±0.001 1.7±0.2 0.81 1.38 10±5

04 0.015±0.001 0.033±0.002 2.2±0.2 1.21 2.66 35±15

05 0.013±0.002 0.016±0.002 1.2±0.2 1.05 1.26 15±5

06 0.013±0.002 0.020±0.002 1.5±0.2 1.05 1.58 -

07 0.017±0.001 0.033±0.002 2.0±0.1 1.37 2.74 -

08 0.009±0.002 0.016±0.003 1.9±0.5 0.73 1.39 50±20

09 0.021±0.004 0.031±0.004 1.4±0.3 1.70 2.38 50±20

10 0.017±0.002 0.030±0.003 1.8±0.2 1.37 2.47 100

11 0.033±0.003 0.037±0.003 1.1±0.1 2.67 2.94 -

Table 2. Genetic composition of Kyzyl-Suu river basin, %

Sample №

I 
Glacier water

II 
Water of bedrock

III 
Water of quaternary 

deposits
(234U/238U)1=1.3±0.3

C1=0.6×10-6 g/L (234U/238U)2=2.7±0.1
C2=1.3×10-6 g/L

(234U/238U)3=1.1±0.1
C3=2.7×10-6 g/L

% % %

2 - 100 -
1,3 85 15 -
4 65 35 -
5 80 - 20
6 60 20 20

7,8 60 35 5
9 30 25 40

The obtained data show that the upper parts of investigated river have mostly glacier 
feeding (80-85%), as in lower part the water of quaternary deposits became significant.

CONCLUSION

On the basis obtained results it can be concluded that uranium-isotope method is 
applicable to the study as a genesis of the individual source of Kyzyl-Suu river basin, and 
as the assessment of their share in the formation of river flow. The data on the uranium-
isotope ratio are first and preliminary for this region. They require to continue with the 

MATERIALS AND METHODS 

The locations of the sampling sites along the river are presented in Fig. 1. The main 
physical-chemical parameters characterizing the river water (e.g., pH, O2, temperature) 
were determined in situ. Separate aliquots of non acidified waters were assayed for 
main components immediately after delivery to laboratory using standard hydrology 
procedures.

Uranium isotopes were analyzed by alpha-particle spectrometry(Alpha analyst Canberra, 
Canada) after appropriate radiochemical sample preparation. For concentration 
of uranium isotopes such analytical methods as co-precipitation, liquid extraction, 
electrodeposition on steel disc were used [5].

RESULTS AND DISCUSSION

The results of determination of uranium isotopes are presented in Table 1.

According to the uranium-isotope diagram (Fig. 2) collected water samples of Kyzyl-Suu 
river basin are stacked in a triangle, whose corresponds to the isotope ratios of main 
sources of studied water. They are: 

I - glacier waters with minimum (less than 0.5-0.6×10-6 g/L) uranium concentrations; 
II - waters of bedrock which have the highest isotope ratio (234U/238U = 2.7, sample 2); 
III - waters of quaternary deposits.

Figure 2. Uranium-isotope diagram of Kyzyl-Suu river basin
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ПЛАСТОВО-ИНФИЛЬТРАЦИОННОГО ТИПА

Аманбай М.С.,  Мырзабек К.А., Копбаева М.П.
ТОО «Институт высоких технологий», г. Алматы, РК

Уран в настоящее время - один из важнейших энергоносителей. Основной источ-
ник урана для обеспечения растущих потребностей ядерной энергетики - урановые 
месторождения. Месторождения урана имеют различный возраст и происхожде-
ние и размещаются в различных геологических обстановках. Выделяют три генети-
ческие формационные группы месторождений:

1. эндогенные (гидротермальные, гидротермально-метасоматические) место-
рождения зон разновозрастной тектоно-магматической активизации, связан-
ные с гидротермальными процессами (щелочным или кислотным метасомато-
зом);

2. экзогенные, включающие:
а) инфильтрационные (песчаниковые - по классификации МАГАТЭ) месторож-

дения, возникшие в результате деятельности подземных (грунтовых и пла-
стовых) вод в осадочных толщах активизированных депрессионных струк-
тур земной коры (чехлах платформ, палеодолинах, орогенных впадинах);

б) синдиагенетические (сорбобиогенные) в платформенном чехле;
3. сложные (телескопированные) полигенные или полихронные месторождения, 

совмещающие признаки эндогенных и экзогенных процессов и проявленные 
на щитах вблизи региональных зон докембрийских структурно-стратиграфи-
ческих несогласий (ССН) и в зонах складчато-разрывных дислокаций (СРД), а 
также в подвижных поясах - в зонах разломов, рассекающих высокорадиоак-
тивные граниты и другие породы.

Среди достаточно большого числа урановых месторождений, вовлекаемых про-
мышленностью в освоение, особый интерес вызывают эпигенетические (ин-
фильтрационные или гидрогенные) урановые месторождения, локализованные в 
водоносных горизонтах проницаемых осадочных пород. Этот интерес во многом 
обусловлен возможностью их отработки методом подземного скважинного выще-
лачивания (ПСВ), получившим развитие с начала 70-х годов прошлого столетия. 
Применение метода ПСВ, кроме экономических факторов, позволяет существенно 
улучшить условия труда и уменьшить отрицательное воздействие процесса добы-
чи на окружающую среду в сравнении с традиционным горным способом. Место-
рождения этого типа составляют в настоящее время основу сырьевой базы урана 
в Республике Казахстан.

Геофизические работы (в том числе каротаж скважин) сопровождают все стадии 
изучения урановых месторождений - начиная от прогнозных исследований и подго-
товки площадей к проведению поисковых работ, до детальной и эксплуатационной 
разведки.

На стадиях поисков и разведки данные каротажа используют для решения следу-
ющих задач:

detailed uranium-isotope sampling to the water of inflows, surface and groundwater.
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ЗАКЛЮЧЕНИЕ

Данная методика может быть применена для выбора одной из трех предпочти-
тельных площадок строительства АЭС на территории Республики Казахстан для 
строительства атомной станции.

Анализ показывает, что предпочтительной площадкой для строительства Атомной 
электрической станции на территории Республики Казахстан является площадка 
«Курчатов», которая обладает наибольшим суммарным значением функции полез-
ности 0,9 по сравнению с площадкой «Улькен» 0,84.
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